
گروه سینما و تلویزیون- فیلم »قصر شیرین« به کارگردانی رضا میرکریمی در ادامه 
حضور بین المللی خود توانســت دو جایزه از یک جشنواره سینمایی در کشور روسیه 
کسب کند.در پانزدهمین جشنواره بین المللی فیلم درون خانوادگی که از تاریخ ۴ تا ۱۰ 
جولای )۱۴ تا ۲۰ تیر( در روسیه برگزار شد، جایزه اصلی جشنواره به »قصر شیرین« به 
کارگردانی و تهیه کنندگی رضا میرکریمی اهدا شد و نیوشا علیپور نیز برنده جایزه ویژه 

هیات داوران برای بهترین بازیگر کودک برای نقش آفرینی در این فیلم شد.
رضا میرکریمی نویسنده و کارگردان »قصر شیرین« از طریق ارتباط مستقیم اینترنتی 

در مراسم اختتامیه این جشنواره حضور پیدا کرد.
به این ترتیب، تا کنون فیلم »قصر شیرین« که شرکت ایریماژ پخش بین المللی آن 
را به عهده دارد، مجموعه ای از جوایز سینمایی شامل بهترین فیلم، کارگردان و بازیگر 
مرد از جشــنواره شــانگهای )چین(، بهترین فیلم از جشنواره شرق – غرب )روسیه(، 
بهترین کارگردان و منتخب منتقدان گرجستان از جشنواره باتومی )گرجستان(، بهترین 
فیلم خارجی از مراســم فیلم های خانوادگی )آمریکا(، بهترین کارگردان از جشــنواره 
ســلیمانیه )عراق(، بهترین فیلم از جشنواره آســیایی رم )ایتالیا(، منتخب تماشاگران از 
جشنواره کمبریج )انگلیس(، بهترین کارگردان و بازیگر مرد از جشنواره پرتقال طلایی 
آنتالیا )ترکیه(، بهترین بازیگر مرد از جشــنواره سیروس )کانادا(، بهترین فیلم و بهترین 
کارگردان از جشنواره داکا )بنگلادش( و جایزه بزرگ جشنواره برای فیلم  و جایزه ویژه 
هیات داوران برای بهترین بازیگر کودک از جشنواره فیلم های درون خانوادگی )روسیه(. 
مضافا این فیلم نامزد دریافت جایزه بهترین فیلمنامه در جوایز سینمایی آسیا – پاسیفیک 

)استرالیا( کسب کرده است.

گروه ســینما و تلویزیون - با پیوستن شــبنم قلی خانی و اتابک نادری لیست 
بازیگران فیلم  سینمایی "طرلان" تکمیل شد.

فیلمبرداری سینمایی "طرلان" در اردبیل از نیمه گذشت و جدیدترین بازیگران 
آن جلوی دوربین رفتند.

پروژه ســینمایی طرلان که  اولین تجربه سینمایی سید محمد حسینی محسوب 
می شود، از اوایل  تیر ماه در اطراف شهرستان هیر استان اردبیل آغاز شده بود تا کنون 
بیش از شــصت درصد فیلمبرداری خودرا در روستای زیبای انیلو سپری کرده  است. 
فیلم روایتگر پســری به نام طرلان اســت که در جریان اتفاقات و رویدادهایی معمول  
زندگــی  بــا واکنش ها و باورها و در برخی موارد خرافه ســازی های مردم  روســتا 

گریبانگیر می شود و ...
این فیلم در حال و هوای بومی و منطقهای به زبان ترکی تولید میشــود. به غیر 
از شــبنم قلی خانی و اتابک نادری از دیگر بازیگران این فیلم میتوان به داور فرمانی، 
فریبا مهرزاد، محمدرضا خدایی، جلال محمدلو ،ضیغم اسماعیلی،یاشار نادری، مهدی 
شــیری،محمد فرجی،پریسا عطایی، بهمن صفاریان،ســولماز نادری،احمد پرستان، 
،محمد فردین،سید رزاق صفوی،ملکه فتحی،غلامرضا خدایی،اسماعیل بابایی،بهزاد 
دانش،محمد رحیم زاده،ســجاد عالی زاده ،منصــور آدمی،بهنام صاحبقران،معصومه 
نجفیان،فرانک غلامین،نیلوفر همرنگ،فریده روحی، مینا خوشرو وبازیگران خردسال 

ایلیا نوریان،امیر رضا رحیمی نسب، ال آی شیری و... اشاره کرد.
عوامل اصلی  این پروژه عبارتنداز :تهیه کننده :ســید محمد حســینی،عصمت 
نوریان مجری طرح:اتابک نادری مدیر فیلمبرداری : محبوب شکرزاده،صدابردار:روح 
الله جعفربگلو،دســتیار یــک فیلمبردار : رضاگوگانی، طــراح صحنه و لباس: مهدی 
شــیری ، طراح گریم:سمیرا کحالی،منشی صحنه : مهلا معصومی نژاد ،تدوینگر : امیر 
اطمینان،دســتیاران کارگردان : فردین آقا مرادی ،نعمت صداقت ، جانشــین تولید : 
زهرا پســندی ، مدیر تدارکات: کاظم شهبازی ،دستیاران صحنه لباس:رامین برزگر و 
پریســا عطایی،اجرای گریم ؛ سجاد سید هدی، دستیاران فیلمبردار: محمدرضا امینی 
،حمزه نیسان، مهرداد و مهران میکائیل زاده نمین،مسئول فنی دوربین:سهیل ملکی،سینه 
موبیل:داریوش جوان  آلوچه،دستیار تدوین: سامان ایران زاده،ترانه سرا: میلاد فطین ، 

عکاس ؛لیلا دنیادیده ،مدیر روابط عمومی و رسانه ای :مریم رودبارانی.

دو جایزه دیگر از روسیه برای 
»قصر شیرین«

شبنم قلی خانی و اتابک نادری 
به یک فیلم پیوستند
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جلال الدین دری می گوید: »نرگس مست« تلنگری به وضع موجود است که در آن قهرمانان ملی خودمان را فراموش کرده ایم و از آنان غافل شده ایم. 
اکنون نیز شاهد برخی قهرمان سازی های دروغین هستیم.

آدمهایجعلیراجایبزرگانبهماتحمیلمیکنند
کارگردان فیلم نرگس مست مطرح کرد؛

گــروه ســینما و تلویزیون- فیلم 
ســینمایی »نرگس مست« به نویسندگی و 
کارگردانی جلال الدین دری داســتانی از 
زندگی چهار شاعر و تصنیف ساز معاصر را 
همراه با تاریخچه موسیقی ایرانی در قالبی 
عاشقانه و شاعرانه به تصویر می کشد. این 
فیلم به تهیه کنندگی عبدالله اسفندیاری پس 
از ســه سال، از ۲۳ بهمن سال گذشته روی 
پرده رفت، اما اکران آن به دلیل شیوع کرونا و 
تعطیلی سالن های سینما ناتمام ماند. »نرگس 
مست« که اولین فیلم بلند جلال الدین دری 
به شــمار می آید، اکــران آنلاین خود را از 

چهارشنبه ۲۵ تیر آغاز کرده است.
»نرگــس مســت« تلنگری به 

وضع موجود است
وقتی از قهرمانان فرهنگی خود 
غافلیم و شــاهد قهرمان سازی های 

دروغین می شویم
جــلال الدین دری)کارگــردان( در 
پاسخ به اینکه چرا در شرایط امروز سینمای 
ایران که گیشــه خود را به کمدی ها واگذار 
کرده، به ســراغ ســاخت فیلمی با دغدغه 
فرهنگی رفته،گفت: طبعاً در ســینمای ما 
شــرایط مناســبی برای اکران فیلمی مثل 
»نرگس مســت« وجود ندارد. با این حال 
باید گفت »نرگس مست« تلنگری به وضع 
موجود است که حوزه هایی مثل موسیقی، 
ســینما و ... در کل فرهنگ را دربرمی گیرد. 
مــا در این فیلم حال و روز اندیشــمندان، 
بزرگان موســیقی و ادب و هنر را در زمان 
حال می بینیم که شــرایط مشابهی دارند. ما 
در این فیلم می بینیم قهرمانان ملی، فرهنگی، 
ادبی و هنری خودمان را فراموش کرده ایم 
و از آنان غافلیم. ضمن اینکه این مسئله در 
حال حاضر شــرایط بدتری هم پیدا کرده 
و ما بعضاً شــاهد برخی قهرمان سازی های 
دروغین هســتیم که حقیقت ماجرا را از ما 

پنهان کرده است.
اولین  وزیــری  قمرالملــوک 
سلبریتی ایران اســت که رفتارش 
هیچ شباهتی با سلبریتی های امروز 

ندارد
وی افزود: در زمان ساخت این فیلم 
شــاهد بودم که علیه شخص محمدرضا 
شــجریان و موســیقی ســنتی به یکباره 
هجمه های زیادی ایجاد شد. مشابه همین 
شــرایط در ســینمای ما هم وجود دارد و 
بزرگان سینمای ما سالهاست کار نکرده اند 
و یا بعضاً از وطنشــان رانده شده اند. حال 
آنکه تلاش می شــود تا آدم هایی جعلی به 
عنوان جایگزین این چهره ها به ما تحمیل 
شود. حرف »نرگس مست« در واقع همین 
اســت. جالب آنکه فیلم امروز در اکران به 
سرنوشت آدم هایی که راوی شان شده هم 
دچار شــده! امروز ما همانطور که از فرخی 
یزدی به عنوان یک سیاستمدار آگاه باسواد 
زندان رفته شکنجه شــده با مناقب بسیار 
غافلیم، از عارف قزوینی غافلیم، همانطور 
هم از ویژگی های اولین ســلبریتی ایران، 
قمرالملــوک وزیری اولین ســتاره تاریخ 
معاصر ایران در همه زمینه ها غافلیم. کسی 
که قبل از او خواننده و بازیگر مشهوری به آن 
معنا نداشته ایم؛ ولی شما رفتار این هنرمند را 
با سلبریتی های امروز ما مقایسه و مقابله کنید 
تا دریابید که هیچ ارتباطی با همدیگر ندارند.
شــاهد ســینمایی بی معنی، 
مبتذل، ســخیف و تهی از اندیشــه 

هستیم
وی ادامه داد: من این موارد را می بینم و 
به این نتیجه می رسم که ریسک کنم تا فیلمی 
مثل »نرگس مست« را بسازم؛ چون می بینم 
امروز اغلب دنبــال راه دیگری می روند، 
اما ســختی ها و دشواری ها و ناملایمات 
ســاخت آنرا به جان خریده ام. در این راه 
هم انواع سرزنش ها، توهین ها، تحقیرها 

و خیلــی چیزهای دیگــر را تحمل 
کــردم. نمی دانم »نرگس مســت« 
چقدر آن چیزی که باید باشد از آب 

درآمده، اما مطمئنم این فیلمی که ســال ۹۵ 
ساخته شــده و بعد از سه سال، از زمستان 

سال گذشته فرصت اکران پیدا کرد ولی 
به دلیل شــیوع کرونا ناتمام ماند تا به 
تازگی فرصت اکران آنلاین بیابد، در 
تاریخ سینمای ایران خواهد ماند. اگر 

کسی بعدها این مقطع از سینمای ایران را 

مورد بررسی قرار دهد، متوجه خواهد شد 
که در میــان انبوهی از فیلم های رنگارنگ، 
ولی خالی از محتوا که ســینمای ایران را به 
ســمت پوچی و بی هدفی سوق می دهند، 
این فیلم دغدغه و حرف داشته. سینمایی که 
روزی نماینده سینمای معناگرا در جهان بود، 
ولی الان تبدیل شــده به سینمایی بی معنی، 
مبتذل و ســخیف از نظر معنا. البته شاید از 
منظر تکنیکی و فنی پیشرفت کرده که همین 
طور هم هست، اما این سینما از نظر اندیشه 

تهی است. 
مشــکل کمدی هــای بی ارزش 
نیســت؛ ســینمای اجتماعی ما هم 

ابتذال را ترویج می دهد
این فیلمســاز اظهار داشــت: امروز 
ســینمای اجتماعی ما هم تهی شده است. 
فیلم هــای اجتماعی بســتری برای ترویج 
خشــونت، اعتیاد و ابتــذال در هر زمینه ای 
است. شــما وقتی یک مسئله اجتماعی را 
بدون تحلیل ارائه دهیــد، ابتذال را ترویج 
داده اید. مشکل فقط کمدی های بی ارزش 
نیستند؛ شما در هر قالب و ژانری اگر نتوانید 
الگوی مناسبی برایش ارائه دهید، در واقع به 

آن دامن زده اید.
فیلم »نرگس مست«

فیلم »نرگس مســت« در پیوند میان 
موسیقی، ادبیات و سینما به نظر می رسد که 
بیشتر برای دو هنر اول اصالت قائل است و 
سینما را در رده های پایین تری قرار می دهد 
و این نکته در شــوخی دو کاراکتر پســر و 
دختر فیلم و شوخی ای که در داخل اتومبیل 
با فیلم فارسی می شود هم تا حدودی عیان 
اســت. وی در پاسخ به اینکه آیا این فرضیه 
را دربــاره فیلم خود می پذیرد، توضیح داد: 
»نرگس مست« را ساختم تا بگویم اصالت 
همیشــه امتیاز خوبی است؛ چه در زندگی 
و چــه هنر یــا در همین ســینما. بله ما در 
صحنــه ای می بینیم که رضا)مهدی پاکدل( 
و پریماه )میترا حجار( ادای فیلم فارســی را 
درمی آورند. ابتذال همیشه بد است؛ چه در 
ســینمای پیش از انقلاب و چه در سینمای 
پــس از انقلاب. به نظرم ایــن ابتذال فقط 
نوعش فرق کرده، چه در موسیقی و چه در 
ســینما. وقتی اصالتی وجود نداشته باشد و 
آدم های اصیل هر شــغلی را نادیده بگیریم 
و آنان را بکوبیم، از دل آن فیلم یا موســیقی 
بد تولید می شود. این کارگردان در ادامه بیان 
کرد: شــما تصور کنید ما زمانی اگر عاشق 
می شــدیم و می خواستیم عشقمان را ابراز 
کنیم، می گفتیــم »جان و جهان! دوش کجا 
بــوده ای/ نی غلطم، در دل ما بوده ای- آه که 
من دوش چه ســان بوده ام!/ آه که تو دوش 

کرا بوده ای!«. اما الان می شنوید 
که در شعر می گویند »شبی 

که من نیستم کی می آید 
بند پشت پیراهن تو را 
بــاز می کند!« ببینید 
تفاوت و اختلاف از 
کجا تا به کجاست. 

طرف امروز به جای اینکه بگوید »یاری اندر 
کس نمی بینیم یاران را چه شــد«، می گوید 
»آی جیگیلــی جیگیلی جیگیلی اخماتو وا 
کن«! و بدتر آنکه این مورد پســند شده و با 
آن عکس یادگاری می گیرند و انواع و اقسام 
مانورهای تبلیغاتی روی آن داده می شود و 
در مقابل یک استاد موسیقی به هر دلیلی حالا 
اعم از برنتابیدن مواضعش، مورد عتاب قرار 
می گیرد. این یعنی اصالت را فراموش کردن.
افــرادی کــه از زیر پتــو و در 
اینســتاگرام مخالفــت می کننــد، 

اپوزیسیون نیستند
دری درباره دلیل انتخاب چهار چهره 
هنری و فرهنگی یعنی علی اکبر خان شیدا، 
عارف قزوینی، فرخی یزدی و قمرالملوک 
وزیری بــرای پرداختن به آنها در این فیلم 
گفت: هر یک از آنهــا واجد ویژگی هایی 
خاص بوده انــد. مثلًا محمد فرخی یزدی، 
نماینده مجلس روزنامه نگار، اندیشــمند، 
زندان رفته، شکنجه شده و نمونه یک انسان 
مخالف و مبارز و اپوزیسیون واقعی در این 
مملکت بوده است که در همه دوره ها مورد 
بی مهری و فراموشی کامل قرار گرفته. شاید 
شما از ۹۰ درصد مردم، حتی تحصیلکرده 
های کشور درباره فرخی یزدی سوال کنید، 
احتمالاً او را نشناسند. حتی شاید یاد کیک 
یزدی بیفتند، خب در چنین شرایطی ما باید 
الگوسازی کنیم. اگر قرار است به اپوزیسیون 
هم بها داده شود، باید معیارش فرخی یزدی 
باشــد، نه کسانی که مخالفت اینستاگرامی 
می کنند. ما مخالفان زیر پتویی زیاد داریم که 
زیر پتو خوابیده اند و ابراز مخالفت می کنند. 
نه شیوه مخالفت اصلًا این نیست. الگوی ما 

معمولاً غلط بوده.
عــارف قزوینــی نخســتین 
شاعری است که حماسه و مبارزه را 

وارد شعر ما می کند
وی افزود: درباره اینکه چرا به عارف 
قزوینی پرداخته ام نیز باید بگویم؛ او نخستین 
کسی است که در شعر ما، حماسه و مبارزه 
را وارد می کند و تصنیف ساز به شدت قوی 
و نترســی بوده است. صحنه هایی در فیلم 
داشــتیم که بنا به ملاحظاتی ممیزی شــده 
و درآمــده. عارف موافــق جمهوری 
و پیــروزی رضا خــان بوده، ولی 
وقتــی متوجه می شــود که رضا 

خان می خواهد شــاه شود، پیش او می رود 
و در مجلســی که قرار بــوده تاجگذاری 
کند، می گوید دست به خون جوانان وطن 
می شوری و شکار مرغ خانگی می کنی، اگر 
مردی و شــاهی برو هنر را پس بگیر! و بعد 
می رود و در فقر و نیستی می میرد. حال آنکه 
رضا شاه با وجود تاراندن خیلی از شعرای 
آن دوره مثل میرزاده عشقی، ملک الشعرای 
بهار و ... ، میانه خوبی با عارف داشته و به او 
ارادت داشته است. اکنون این شجاعت ها و 
آزادمنشی ها کجاست؟! چرا ما این موارد را 
نمی دانیم و نمی گوییم؟! چرا چنین آدم هایی 
را فراموش می کنیم. متاسفانه این سکانس از 
فیلم درآمده اســت که ان شاالله یک روز در 

نسخه اصلی آن هم دیده شود.
»دلشــدگان« علــی حاتمــی 
کم فروش ترین فیلم سال ۷۱ بود اما 

اکنون زنده است
ملاک سینما نباید فقط فروش 

باشد
این سینماگر در پاسخ به اینکه »نرگس 
مست« ظاهراً بیشتر به دنبال محملی برای 
طــرح مضامیــن انتقــادی در زمینه های 
اجتماعی و سیاســی است و هنر را ابزاری 
برای انتقال مفاهیــم انتقادی به کار گرفته، 
توضیــح داد: بله »نرگس مســت« به دنبال 
بیــان خیلی از مطالب بــوده و چرا این کار 
را نکند. من به سینمایی معتقد هستم که در 
آن مفهوم وجود داشته باشد. اکنون این باور 
را جا انداخته اند که باید مردم را شاد کنیم و 
همه هنرمندان را هم به این سمت برده اند. 
ولی مگر ســینمای ما ســیرک، ژانگولر و 
تردستی اســت. آیا وظیفه سینما واقعاً این 
است که تبلیغ می شــود و از طرف برخی 
ســینماداران به مسئولان و متولیان وزارت 
ارشاد و سازمان های ذی ربطش مثل سازمان 
سینمایی حقنه می شود تا بگویند این فیلم 
نمی فروشد و نفروش است. وی ادامه داد: 
همانطور که بارها به من گفته اند و گاه هنر به 
خرج داده اند که »نرگس مست« فیلم شریفی 
است، اما نخواهد فروخت. مگر ملاک فقط 

فروختن اســت؟! »دلشدگان« آخرین فیلم 
آقای علی حاتمی کم فروش ترین فیلم سال 
۱۳۷۱ بوده و به نظر من یکی از بهترین آثار 
او است. اما چرا نباید این فیلمساز سرخورده 
شــود و نتواند فیلم بســازد. آیا امروز فیلم 
آقــای حاتمی مانده، یا فیلــم پرفروش آن 
سال، »دیگه چه خبر« خانم میلانی؟! منکر 
فیلم های خوب تهمینه میلانی نیستم، ولی 
این دو فیلم واقعــاً چه ارتباطی با یکدیگر 
دارند. مردم بعداً فهمیدند که »دلشــدگان« 
چه فیلمی اســت. چرا سینمای ما در حال 
خالی شدن از لطافت و شعور است؟! دری 
افزود: اینها را گفتم که بگویم سینما محمل 
و محفلی اســت برای بیــان عقاید. یعنی 
کارگردانی که دغدغه اش فقط پول اســت، 
می تواند یک آژانس املاک تأســیس کند یا 
خیلــی از کارهای دیگری را انجام دهد که 
پولشان از سینما بیشتر است. کسی که سراغ 
سینما می آید باید دغدغه مند باشد. هنرمندی 
که دغدغه ندارد، اصلًا شایســته اطلاق نام 
هنرمند نیســت. با این شــرایط پس امثال 
کیشلوفسکی، تارکوفســکی، آندره وایدا، 
بهرام بیضایی نباید هنرمند باشــند، چون 
شــاید آثارشان در مقاطعی با فروش خوبی 
همراه نبوده است. او این نکته که فیلم در پس 
غم و درد لایه های زیرین خود، در نهایت با 
امیدواری به پایان می رسد را رد کرد و گفت: 
اصلًا این طور نیست. اواخر فیلم وقتی رضا 
)مهدی پاکدل( در اتاق می نشیند و تبدیل به 
عارف می شود - که سکانسی هم به اجبار از 
این بخش درآمد-، در نمایی ۳۶۰ درجه همه 
کاراکترها را در اتاق می بیند و در نگاه به آینه 
خودش را عارف می بیند. البته نه اینکه رضا 
عارف است، چون او را هم متعجب می بینیم. 
آنجا وقتــی رضا گویی دوبــاره پریماه را 
می بیند، انگار جامعه او را به جنون خاچیک 
)سعید پورصمیمی( می کشاند. رضا دیده که 
نسل گذشته اش چه شرایطی داشته و حالا 
سرنوشت او چگونه خواهد بود. او اول فیلم 
می گوید اگر من جای عارف بودم که غمی 
نداشتم. حال آنکه بعد ما می بینیم عارف پر 

از غم و درد است.
این فیلســماز در ادامه عنــوان کرد: 
عارف قزوینی بودن کار ســاده ای نیست. 
عارف قزوینی در کنار دو ســگ در همدان 
در فقر و بیماری در بیغوله ای کثیف می میرد. 
»هنرمندی به این شأن این چنین در عزلت و 
تنهایی«، دیالوگ افتخارالسلطنه)حجار( در 
فیلم اســت. رضا هم به همین شکل موجر 
بیرونش کرده و طرد شــده. انگار همه چیز 

مثل روایت خود فیلم در حال تکرار است.
او دربــاره چگونگی شــکل گیری 
ترکیــب بازیگران فیلم اظهار داشــت: ما 
ابتدا اسپانســری داشتیم که قرار بود بخشی 
از هزینه های فیلم را متقبل شــود، اما با کنار 
کشــیدن آن، یکی از دوستان آقای فرجوند 
وجهی کمــک کردند تا بودجه فیلم فراهم 
شــود. از فارابی هم وام گرفتیم و حتی خود 
مــن اتومبیلم را فروختم و فیلم را شــروع 
کردیم. خوشبختانه دوستان و هنرمندان در 
ایــن فیلم وقتی از دغدغه فرهنگی ما مطلع 
شــدند، با روی باز همــکاری را پذیرفتند. 
خوشــحالم که بین دوســتان این غیرت و 
وجدان وجود داشت که با بودجه پایین فیلم 
ما راضی به همکاری شدند. البته شاید اگر 
این فیلم را به جای ســال ۹۵ در سال جاری 
می ساختم، شــاید همین هنرمندان ما هم 

دیگر نمی آمدند. 
یعنی در این سه سال به قدری اقتصاد 
دگرگون شده که کسی نمی تواند وقت خود 
را بــرای پروژه هایی با بودجه پایین بگذارد 
و ترجیح می دهد سراغ پروژه های دیگری 
با پــول بهتر برود. یعنی درســت همان 
اتفاقی که در این ســه ســال بدتر از آن بر 
ســر فرهنگ و هنر ما آمده. با این حال ما 
با کمی اختلاف، تقریباً به همان ترکیبی 
که می خواســتیم رسیدیم. ضمن اینکه 
فرصت ما هم بــرای آغاز فیلمبرداری 
به جهت تاریخ پروانه ساخت و مسائل 
دیگــر محدود بــود و از این هنرمندان 
تشــکر می کنم که دســت یاری به ما 

دادند تا این فیلم ساخته شود.
سیستم پخش سینمای ما 

به قهقرا رفته است
دری دربــاره زمان نامناســب 

اکران این فیلم در ســال گذشــته هم بیان 
کرد: متاســفانه پارسال شرایط اکران خوبی 
نداشــتیم، ولی آنقدر ما را تحت فشار قرار 
دادنــد که ذوق زده شــدیم و همان زمان را 
پذیرفتیم، چون از ســه سال پیش در انتظار 
اکــران بودیــم. تازه کلی هم ســر ما منت 
گذاشــتند. چون می خواستند ما را به هنر و 
تجربه بفرستند که می دانستم به آنجا رفتن 
همانا و به هیچ وجه دیدن نشدن فیلم همان! 
باز همان موقع خیلی از دوستداران فرهنگ 
و موسیقی فیلم را دیدند و الان هم در اکران 
آنلاین امیدواریم تعدادی متوجه شــوند و 
آنرا در فضــای مجازی ببینند. ضمن اینکه 
فیلم پارسال سانس های خوبی هم نداشت 
و نهایــت تا قبل از پنج عصر به ما ســانس 
می دادند. جالب آنکه خیلی از دفاتر پخش 
بعد از تماشای آن از اکرانش سرباز می زدند. 
یکی از آنان به من گفت نمی توانم این فیلم 
را پخش کنم، چون مثلًا من ســال ۹۷ فلان 
فیلم را از چنگ فلان دفتر پخش درآورده ام. 
شــما ببینید پخش ما چقدر به قهقرا رفته. 
دوســتانی همان زمان به من پیام دادند ما به 
ســینما کورش رفتیم، اما گفتند فیلم به حد 
نصاب نرسیده و ما بلیت نمی فروشیم. خب 
معلوم است وقتی بلیت نفروشید، فیلم به حد 
نصاب نخواهد رســید! این کارگردان ادامه 
داد: زمانی بود که آقای علی عباســی اگر دو 
فیلم فارسی می ساخت، دو فیلم هم با مرحوم 
علی حاتمــی کار می کرد که یادگاری از او 
باقی مانده. جالب آنکه هیچکس فیلم های 
بد او را به یاد نمی آورد و همه از او با عنوان 
تهیه کننده فیلم علی حاتمی یاد می کنند. الان 
دیگر آن غیرت اغلب در ســاخت و پخش 
فیلــم وجود ندارد. اغلب بــه دنبال پول و 
کمدی سازی هستند. متاسفانه اینها کمدی 
هم نیستند. »اجاره نشــین ها«، »تحفه ها«، 
»مجســمه« و امثال اینها کمدی بودند. الان 
دیگر ما از اینها نداریم. می نشینند یکسری 
از جوک های روزمره را کنار هم می گذارند 

تا تبدیل به فیلم شود که آنها را نمی فهمم.
او افزود: متاســفم ایــن را بگویم که 
مدیران ســینمایی ما امــروز دیگر دغدغه 
فرهنگــی ندارنــد. اینهــا الان کارگزاران 
سینماداران در وزارت ارشاد هستند! در غیر 
این صورت باید روی سیستم اکران نظارت 
داشته باشند. برای فیلمنامه »نرگس مست« 
سه سال طول کشید تا پروانه ساخت بگیرم. 
اما شما برای یک کمدی درخواست پروانه 
ساخت کن، ســه هفته ای صادر می کنند و 
دو هفته ای هــم پروانه نمایش می دهند. به 
نظرم این قضایا با هم هماهنگ هستند. این 
یعنی تهی کردن مفهوم و اصالت از فرهنگ 
سینمایی و موسیقیایی و کتاب ما که از نظر 
من به نوعی ســازمان یافته و از قبل تعیین 

شده است.
شــش ســال از عمرم صرف 

ساخت فیلم »نرگس مست« شد 
دری در ارزیابی اش از شــرایط اکران 
فیلم گفت: سال گذشته شرایط اکران واقعاً 
بد بود و الآن با این قضایای کرونا و تعطیلی  
هر از گاهی ســالن های سینما و نحوه ارائه 
سانس ها که با بی انصافی صورت می گیرد، 
در حق خیلی از فیلم ها اجحاف می شــود. 
شش ســال از عمر من صرف ساخت فیلم 
»نرگس مســت« شد و تلاش کردند همین 
لابه لاها آنرا بزنند تا کســی آنرا نبیند. با این 
حال ایمــان دارم این فیلم روزی نه چندان 
دور دیده خواهد شــد و بدون قصد تفاخر 
فکر می کنم مثل فیلم »دلشــدگان« روزی 
ارزش هایــش مشــخص خواهد شــد. 
امیدوارم مردم زودتر مطلع شــوند که عدم 
حمایت از این فیلم ها سینمای ما را به چنین 
روزی انداخته تا تجدید نظر کنند. امیدوارم 
روزی متولیــان هنر و فرهنگ ما در وزارت 
ارشاد دلسوزانه تصمیم گیری کنند و گماشته 
ســینمادار نباشند. امید دارم روزی به همان 
ســینمایی برگردیــم که وزین بــود و اگر 
کمدی ای هم در آن ساخته می شد، کمدی 
وزین بود. گفتنی است سعید پورصمیمی، 
میترا حجار، مهدی پاکدل، هومن برق نورد، 
ســیامک صفری، امیرحسین مدرس، متین 
ســتوده، نگار عابدی، بهنام قربانی، مژگان 
اخلاقی، هســتی فرحی و مهدی فرجوند 
ازجمله بازیگرانی هســتند که در این اثر به 

ایفای نقش پرداختند.

ما در این فیلم حال و روز اندیشــمندان، بزرگان موسیقی و ادب و هنر 
را در زمان حال می بینیم که شــرایط مشــابهی دارند. ما در این فیلم 
می بینیم قهرمانان ملی، فرهنگــی، ادبی و هنری خودمان را فراموش 
کرده ایــم و از آنان غافلیــم. ضمن اینکه این مســئله در حال حاضر 
شرایط بدتری هم پیدا کرده و ما بعضاً شاهد برخی قهرمان سازی های 
دروغیــن هســتیم کــه حقیقت ماجــرا را از مــا پنهان کرده اســت.

تقابل کریس ایوانز و رایان گاسلینگ 
در فیلم جدید نتفلیکس

گروه سینما و تلویزیون- رایان گاسلینگ و کریس ایوانز، در فیلم جدید نتفلیکس 
به نام »مرد خاکستری« نقش آفرینی می کنند.

رایان گاســلینگ آماده جدال با کریس ایوانز در فیلم جدید ژانر مهیج نتفلیکس می 
شــود که توسط برادران روسو، نویســنده و کارگردان فیلم سینمایی »انتقام جویان: پایان 
بازی« ســاخته خواهد شد.نام این فیلم سینمایی »مرد خاکستری« است و بر اساس سری 
کتاب های مرد خاکســتری به نویسندگی مارک گرینی تولید می شود.به نظر می رسد این 
فیلم ســینمایی بسیار پر خرج باشد. گزارش شده که فیلم سینمایی »مرد خاکستری« ۲۰۰ 
میلیون دلار بودجه خواهد داشت؛ اما سرویس استریم نتفلیکس که به خاطر پرداخت مبالغ 
زیاد مقصد مهمی برای فیلمســاز ها شــده است، مشکلی برای تأمین این هزینه ندارد.جو 
و آنتونی روســو کارگردان این فیلم خواهند بود. فیلم هایی که آن ها پیش از این ساخته اند 
شامل »کاپیتان آمریکا: سرباز زمستان«، »انتقام جویان: پایان بازی« می شود که کریس ایوانز 
در هر دوی آن ها بازی کرده است. کمپانی نوپای برادران روسو تهیه کنندگی این پروژه را 
بر عهده گرفته است. جو روسو به همراه نویسنده فیلم سینمایی »پایان بازی« هم فیلمنامه 

»مرد خاکستری« را می نویسد.
فیلم سینمایی »مرد خاکستری« داستان یک مأمور سابق سیا با بازی رایان گاسلینگ را 
روایت می کند که به یک قاتل تبدیل می شود. شخصیت مقابل او نیز لیود هنسن است که 

باید او را دستگیر کند. کریس ایوانز ایفاگر این نقش خواهد بود.
برادران روسو معتقد هستند که این فیلم سینمایی پتانسیل آن را دارد که چندین دنباله 
دیگر برایش ســاخته شــود. جو روسو درباره این پروژه می گوید: هدف ما این است یک 
مجموعه سینمایی و یک دنیای جدید خلق کنیم. ما برای ساخت نخستین فیلم سینمایی این 

مجموعه به توافق رسیده ایم، اگر به ساخت قسمت دوم هم برسیم، عالی است.

مستند »جاده های ایرانی« در تلویزیون ایتالیا گروه سینما و تلویزیون- کارگردان 
ایتالیایی مستند »جاده های ایرانی« که قرار 
است از تلویزیون ایتالیا پخش شود، تلاش 
کــرده تا در اثر خود از نگاه های مرســوم 
تبلیغاتی به ایران دور شود چون معتقد است: 
رسانه های بزرگ به اهمیت شناخت عمیق 
از ایران بی اعتنا هستند.سنتیری پرسیانی یا 
جاده های ایرانی نام مســتندی است که در 
سه بخش در باره ایران توسط الساندرو دی 
باتیســتا ساخته شده و از امروز به صورت 
ویژه بر روی پلــت فرم تلویزیون لوت و 
اپلیکیشن این تلویزیون پخش خواهد شد. 
دی باتیستا که کوشیده با نگاهی متفاوت و 
خارج از کلیشه های مرسوم رسانه های دنیا 
به ایران نگاه کند، در مورد این اثر سه قسمتی  
گفت: این مستند در حقیقت گزارشی است 
کــه حتما بحث های فراوانی به دنبال خود 
خواهد داشت زیرا با آنچه درباره ایران گفته 

شده تفاوت دارد.ایران کشور بزرگی است 
که اقوامــی بزرگ نظیر عرب ها، آذری ها، 
ترکمن ها، بلوچ ها و کردها در آن سکونت 
دارند و درست است که فارس ها اکثریت 
جامعه را تشــکیل می دهند اما هر کدام از 
این اقوام زبان خویش، سنت های خاص 
خود را دارا هســتند با توجه به اینکه ایران 
کشوری شیعی محسوب می شود برخی از 
این اقوام اهل سنت هستند.وی افزود: هر 
چند عادت کرده ایم که اســلام را در کنار 
خشــونت طبقه بندی کرده ایم اما اینطور 
نیست. اسلام در حقیقت یک بسته واحد 
اصول و اعتقادات مذهبی سیاسی نیست 
بلکه اســلام دنیایی رنگارنگ اســت که 
صدهــا میلیون مرد و زن را که نه تنها با هم 
فرق دارند بلکه گاه متضاد هم هستند، در 
بر می گیرد. نود درصد ایرانیان شیعه هستند، 
سعودی ها سنی، طالبانی ها سنی هستند و 

در افغانستان تعداد بسیاری شیعه هستند. 
حزب الله لبنان، که مدافع حقوق فلسطینی 
هاست یک حزب شیعه است در صورتی 

که فلسطینی ها سنی هستند.
ایــن کارگــردان ایتالیایی همچنین 
داعش را »یک سازمان تروریستی افراطی« 
خواند که هواداران آن از ترور سردار قاسم 
سلیمانی به دستور دونالد ترامپ، جشن و 

شادمانی بر پا کردند.
انتقاد از نگاه رایج رسانه های 

دنیا به ایران
دی باتیستا با بیان این که رسانه های 
بزرگ به اهمیت شــناخت عمیق از ایران 
بی اعتنا هستند،  می گوید: روزنامه نگاران 
خارجــی زیادی به تهران رفته  اند که خود 
را در هتل های شمال شهر، منطقه ثروتمند 

شهر، حبس کرده و تنها به برخورد با یکی 
دو نفر راننده تاکســی که مســلط به زبان 
انگلیســی بوده اند یا صاحب رســتوران 
بسنده کرده اند و به سرعت مقاله ای تحت 
تاثیر اخبار کوتاه بی بی سی پیاده کرده اند.

این کارگردان افزود: قصد بسط دادن 
موضوع را به تمامی روزنامه نگاران ندارم 
اما اغلب سیستم های رسانه ای به روزنامه 
نــگاران نادان پاداش مــی دهند. البته  من 
روزنامه نگار نیســتم. من دوست دارم دنیا 

را ببینم و در مقابل مسایل، موضع شخصی 
خود را داشــته باشم. در مستند جاده های 
ایرانی من به ایران به صورتی که همیشــه 
معرفی شــده، نپرداخته ام و این به معنای 

اتخاذ موضع شخصی من است.
دی باتیســتا می گوید: من به گفتگو 
ایمــان دارم، به گــذر از جنگ، به اقوام، به 
سرشت طبیعی آنان برای جستجوی صلح 
اعتقاد دارم و فکر می کنم صحبت از ایران 
و نقل تضادها و یا محدودیت هایی که در 
آن وجود دارد، بدون ندیدن ظرفیت های 
باورنکردنی آن عمیقا اشتباه است.این نگاه 
اشتباه تنها تعرض به ایرانیان نیست، بعنوان 
مثال ایتالیا ســال ها اولیــن طرف تجاری 
اروپایی ایران بــوده اند اما ترامپ تحریم 
هــای تازه ای علیه ایران وضع کرد و اروپا 

از تصمیم یک جانبه واشنگتن پیروی نمود 
و بدین ترتیب امکانات تجاری و اقتصادی 
اساســی را به ویژه در دوران پس از کرونا 
از دســت داد. این کارگردان افزود: در ماه 
های آینده تمامی آنچه با همهمه سیاست 
درســت از نظر نئو محافظه کاران در یک 
ســمت قرار نمی گیرد یــا به بیانی بهتر با 
جنبش لیبرال- محافظه کارانه که خواهان 
نگاه داشتن مسائل به صورت فعلی است 
هم خوانایی ندارد، مورد حمله واقع خواهد 
شد. من برنامه جاده های ایرانی را دقیقا به 
این دلیل ساختم تا بخش دیگری از حقیقت 
مورد اجحاف قرار نگیرد.دی باتستا افزود: 
برنامه جــاده های ایرانی را برای به مبارزه 
طلبیدن تفکر غالب و آگاهی دادن نسبت به 
پیامدهای این نحوه رفتار ساخته ام که می 
تواند برای زندگی سیاسی من هم تبعاتی 
را  به همراه داشــته باشــد. این کارگردان 

ایتالیایی در ادامه گفت:  این مســتند را به 
این دلیل ســاختم تا در زمان حال که زمان 
بحران های اقتصادی جهانی است با طرح 
نقطه نظر دیگری از منظر ژئوپولیتیک، بیش 
از هر زمان دیگری، خطر تبدیل تعارضات 
به جنگ را مطرح نمایم. دی باتیستا گفت: 
تمــام عــرض و طول ایران را با وســایل 
عمومی حمل و نقل پیموده ام. در خوزستان 
و شــهر خرمشهر، استان فارس، جایی که 
داریوش کبیر تخت جمشــید را زمانی که 
رم هنوز شهر کوچکی بود، بنا کرد، از ارگ 
بم  جایی کــه پازولینی در آن فیلم هزار و 
یک شب را ساخت، از مرقد امام رضا )ع( 
در مشــهد، زوایای پنهان گلستان، آرامگاه 
سردار قاسم سلیمانی، کوه های مرز عراق 
که در آن هزاران کرد زندگی پر مخاطره ای 
را در آوردن اجناس به ایران تحت تحریم 

سپری می کنند تصویر برداری کرده ام.
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